
 واگذاری و خروج از بنگاه داری 
به چه قیمت؟! 

بر اســاس اظهــارات اخیر وزیر محتــرم کار گویا 
واگذاری شــرکت های زیر مجموعه این وزارتخانه 
که عمدتا مرتبط به منافع بازنشســتگان می باشد 

در دستور کار قرارگرفته است. 
در بادی امر این مهم یک کار پســندیده ومقبولی 
اســت که براســاس اصل۴۴ قانون اساســی باید 
تصــدی گری دولــت کاهش یابد و همــه امور به 
مردم واگذارشــود. اما از آنجا که ســابقه خصوصی 
ســازی و واگذاری ها در کشور ما در ذهن مردم و 
افکارعمومی منفی هست لذا باز هم این دغدغه در 
ذهن افکارعمومی نشسته است که چه خواهدشد؟ 
آیا بازهم بهانه ای خواهد شد برای اخراج کارگران؟ 
آیا مستمسکی خواهد شد برای واگذاری کارخانه ها 

به فک وفامیل ها آنهم به ثمن بخس؟! 
قطعا وزیرمحتــرم کار بدین ذهنیت ها و دغدغه ها 
وقوف کامــل دارنــد و در یک نــگاه کلان ازاین 
مشــکلات مطلع هستند و نکته مهم اینجاست که 
آقای میدری چه سازوکاری را به کارخواهد گرفت 
تا سرمایه های ملی نابود نخواهد شد و باز هم شاهد 

سو استفاده های آنچنانی نباشیم؟ 
وزارت کار حدود ۵۴۰ شرکت زیرمجموعه دارد که 
این شــرکت ها در حال حاضر خود به یک معضل 
و محل مفســده تبدیل شــده اند که شخص وزیر 
کار اخیرا گفته اســت:»هر روز حداقل دو گزارش 
محرمانه ازفساد در این شرکت ها بدستم می رسد!« 
خب با این تفاصیل وقتی دراین شــرکت ها شاهد 
چنین مفسده هایی هســتیم قطعا یعنی عملا این 
شرکت ها زیانده هم هســتند! که چه بسا عده ای 
بــا تعمد شــرکت ها را به زیان رســانده اند تا بعدا 
خودشان این شرکت ها را به یغما ببرند!  لذا هیات 
واگذاری وزارت کار باید به این نکات توجه و دقت 

داشته باشند که اینگونه مغبون نشوند. 
علــی ایحــال وزارت کار بــرای آســایش مردم و 
جامعه بازنشســتگان باید مکانیسم و سازوکار این 
واگذاری ها را بصورت شفاف اعلام نمایند تا شبهات 
احتمالــی از بین بروند و یک اعتمادســازی مجدد 

میان دولت وملت شکل بگیرد.

تدوین لایحه برای حل مسئله یک نفر، 
شایسته وضعیت جاری کشور نیست

گودرزی گفت: بهتر آن اســت که دولت به مسائل 
مهم تر بپردازد، چون تدوین لایحه برای حل مسئله 

یک نفر، شایسته اوضاع و احوال کشور نیست.
عباس گودرزی ســخنگوی هیئت رئیســه مجلس 
شورای اســلامی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
جــوان درباره مخالفت مجلس با یک فوریت لایحه 
نحوه انتصاب اشــخاص در مشاغل حساس گفت: 
همان طــور که در صحن مجلس بیان شــد برابر با 
مــاده ۱۵۶ آیین نامــه داخلی مجلــس اولویت با 
مســائلی اســت که برای جامعه ضرورت عمومی 
دارد لذا مجلس بر همین تشــخیص استوار ماند و 
مخالفــت خود را با این لایحه دولت اعلام کرد.وی 
اظهار کرد: بهتر آن است که دولت به مسائل مهم تر 
بپردازد، چون تدوین لایحه برای حل مســئله یک 
نفر شایســته اوضاع و احوال وضعیت جاری کشور 
نیست چراکه موضوعات بسیار مهم تری داریم البته 
این مهم را مجلس به درســتی تشــخیص داد و با 
رای قاطعــی که داد مخالفت خود را با یک فوریت 
لایحه نحوه انتصاب اشــخاص در مشاغل حساس 
اعــلام کــرد. وی گفت: تقاضای مــاده ۲۳۴ برای 
انتصــاب غیرقانونی آقای ظریــف را بنده هم امضا 
کردم به عنوان اینکه به هر حال خلاف قانون عمل 
شــده و تا زمانی که قانون تغییــر نکرده و اصلاح 
نشده همه ما موظف هستیم وفق قانون عمل کنیم.

پیام پزشکیان به سلطان عمان
رئیس جمهور در پیامی فرارسیدن روز ملی عمان 
را به ســلطان هیثم بن طارق و مردم این کشــور 

تبریک گفت.
دکتر مسعود پزشــکیان در پیامی به آقای »هیثم 
بن طارق آل ســعید« سلطان عمان، ضمن تبریک 
فرارسیدن روز ملی این کشور اظهار داشت: دولت 
چهاردهم جمهوری اسلامی ایران در ادامه سیاست 
همســایگی به عنــوان راهبرد سیاســت خارجی، 
تصمیم دارد با توجه به روابط تاریخی مســتحکم 
و پیوند های عمیق میان دو ملت، گام های جدیدی 

در زمینه گسترش روابط با سلطنت عمان بردارد.

بررسی ترک  فعل ها در حوزه ناترازی گاز 
دیوان محاســبات کشور ترک  فعل ها و تخلفات در 

حوزه ناترازی گاز را بررسی کرد.
 بررســی های فنی و تخصصی این نهــاد نظارتی 
نشان می دهد، ناترازی گاز در سال ۱۴۰۲ به ۶۳.۹ 
میلیارد متر مکعب رســیده و این در حالی اســت 
کــه به میزان  ۱۸ میلیارد مترمکعب هدر رفت گاز 
مشــعل)فلر( وجود دارد و از ســوی دیگر از مبلغ 
)۹.۱۸۶( میلیارد تومان قابل واریز )۵۰۰ تومان به 
ازای هدر رفت هر مترمکعب گاز مشعل( به حساب 
بهینه ســازی مصرف انرژی، صرفــاً مبلغ )۱.۵۹۹( 
میلیارد تومان به حساب مذکور واریز گردیده است.

نکتهسنج!

رئیس جمهــور گفت که تحول در نظام آموزشــی کشــور 
محقق نمی شود مگر با افزایش کارآیی و بهره وری معلمان 

که لازمه آن نیز ایجاد انگیزه در این قشر است.
مســعود پزشــکیان، رئیس جمهوری اســلامی ایران در 
جلســه »بررســی کیفیت آموزش و مهارت هــای پایه ای 
دانش آمــوزان«، لزوم ایجــاد تحول در ســاختار، برنامه، 
مدیریت و منابــع آموزش و پرورش را بــه عنوان راهبرد 
مهم دولت برای تقویت و ارتقای نظام آموزشی کشور مورد 
تاکید قرار داد و اظهار داشــت:  در بخش ساختار ما باید به 
دنبال تغییر فضای کلاس های درس باشیم و در این راستا 
لازم است فضای کلاس و محیط های آموزشی، متناسب با 

نیازها، وضعیت و اقلیم هر منطقه طراحی شود.
رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه از نظر ما کلاس درس 
خوب و ایده آل، کلاسی است که به جای معلم، دانش آموز 
محور باشــد، در آن کار گروهی شــکل بگیرد و سیســتم 
ارزیابی در آن ایجاد شود، تصریح کرد: اگر مبنای آموزش 
ما به محصلین بر محور »بداند- بتواند« باشــد، لازم است 
که محیط های آموزشی ما برای توانمندسازی دانش آموزان 
متناسب سازی و میدان عمل بیشتری برای آنها فراهم شود 
که در این راســتا می توان از الگوهای جهانی در بهره گیری 
از فضای مجــازی، ابزارها و محیط های متنوع آموزشــی 
اســتفاده کرد.پزشکیان اظهار داشت: تغییر ساختار کلاس 
درس مبتنــی بر کار گروهی، علاوه بر ایجاد رقابت ســالم 
و رشــد علمی هم زمان دانش آموزان، تا حد زیادی مشکل 

کمبود فضاهای آموزشی را نیز مرتفع خواهد کرد.
رئیس جمهور در ادامه با اشاره به لزوم تغییر در روش های 

آموزشی متناسب با اقلیم و شرایط هر شهر و استان، پیوند 
انگیزه، دانایی و مهارت در فضاهای آموزشی را مورد تاکید 
قرار داد و گفت:  گاهی مشــاهده شده آموزش های درسی 
به دانش آموزان هیچ ارتباط و تناســبی با نیازها و شرایط 
محل زندگی آنها نداشته و در نتیجه هیچ نفع و فایده ای در 
آینده برای آنها نخواهد داشــت، لذا ضروری است کارگروه 
تحول در محتواهای آموزشی این مسئله مهم را نیز مدنظر 

قرار دهد.
پزشــکیان همچنین اصول و روش هــای آموزش مفاهیم 
دینی به کودکان و نوجوانان را بســیار مهم و حائز اهمیت 
دانســت و افزود:  باید توجه داشت که برای انتقال مفاهیم 
دینی به دانش آموزان می توان به صورت غیرمســتقیم و به 

زبانی که آنها می فهمند به انتقال این مفاهیم بپردازیم.

رئیــس جمهــور همچنین بــه موضوع میــزان واگذاری 
اختیارات بــه مدیران و معلمان مدارس برای مداخله موثر 
در امر آموزش نیز اشــاره و تصریح کرد: در این رابطه نوع 
اختیارات قابل واگذاری و چگونگی واگذاری آن به مدیران 
و معلمان بســیار حائز اهمیت و نیازمند بررســی اســت، 
عــلاوه بر این، در کنار اعطای هرگونــه اختیاراتی، نظارت 
و پاسخگویی نیز شرط اصلی و اساسی است که باید مورد 
توجه قرار گیرد.رئیس جمهور در ادامه حمایت و پشتیبانی 
از معلمان را از ارکان اصلــی راهبرد دولت برای تحول در 
نظام آموزش کشور برشمرد و افزود: راهبرد و اهداف دولت 
در نظام آموزش کشــور محقق نخواهد شد، مگر با افزایش 
کارآیی و بهره وری که لازمه آن نیز ایجاد انگیزه در معلمان 

با حمایت و پشتیبانی های مستمر است.

پزشکیان با بیان اینکه بسیاری از اصلاحات در نظام آموزش 
کشــور به منابع مالی نیاز ندارد، تصریح کرد: در عین حال 
لازم اســت علاوه بر اســتفاده از منابع حاصل از مسئولیت 
اجتماعی شرکت ها، احصاء راهکارهای کسب درآمد توسط 
آموزش و پرورش به منظور تقویت منابع مالی این وزارتخانه 
نیز مورد توجه قرار گیرد. همچنین استفاده از مشارکت های 
مردمی، با تقویت و کارآمد سازی انجمن های اولیا و مربیان 

در مدارس هم در این راستا موثر خواهد بود.
در این جلســه همچنین با دستور رئیس جمهور مقرر شد 
مباحث و تصمیمات اتخاذ شــده به منظــور تدوین طرح 
نهایی تحول در نظام آموزشــی، به صــورت کارگاهی در 
شــورای عالی آموزش و پرورش بررسی و برای تصویب به 

جلسه آتی این شورا ارائه شود.
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رئیس جمهور: 

افزایش کارآیی معلمان، بستر تحول در نظام آموزشی است

روابط عمومی کل ســپاه در پیامی شهادت محمد عفیف 
سخنگو و مسئول رسانه ای حزب الله لبنان را تسلیت گفت.
در این پیام آمده است شهادت پرافتخار مجاهد رشید و 
خستگی ناپذیر "محمد عفیف" مسوول ارتباطات رسانه 
ای حزب الله و صدای رســای مقاومت اسلامی لبنان در 
جنایــت حمله هوایی رژیم جلاد و اهریمنی صهیونی به 
منطقه "راس النبع" بیروت،  را به ملت قهرمان و مقاوم 
لبنــان، حزب الله قهرمان و بلکــه جبهه عظیم مقاومت 
اســلامی و به ویژه خانواده معظم وی تبریک و تسلیت 

عرض می نماییم.
این شهید ارجمند از تبار نسل موسس حزب الله رشید 
و قهرمان لبنان و مجاهدان رســانه ای مقاومت اسلامی 
بــود که از ســال ۲۰۱۴ تا هنگامه شــهادت به عنوان 
مسئول اطلاع رســانی، ارتباط این سازمان مومن و ضد 
صهیونیستی با رسانه ها را عهده دار بود و بارها در مقاطع 
حســاس و سرنوشت ساز به ویژه پس از عملیات طوفان 
الاقصی و حمایــت و همراهی حــزب الله با رزمندگان 
حماس و مردم غــزه و همچنین جنــگ افروزی اخیر 
صهیونیســت ها در جنوب بیروت بــا نقش آفرینی های 
هوشــمندانه و غرور انگیــز خود ایمان ، عــزم و اراده 

پولادین رزمندگان مقاومت برابر دشــمن صهیونیستی 
و بدخواهــان ملت لبنان و امت اســلامی را در معرض 
افکار عمومی جهانیــان قرار داد.او یــار دیرین مجاهد 
کبیر شهید سید حسن نصرالله و مشاور امین و سرافراز 
رسانه ای دبیرکل سابق حزب الله لبنان به شمار می رفت 
و بی تردید اقدام اشغالگران شیطان صفت در ارتکاب این 
جنایت که حمله علیه حقیقت و شــفافیت است نه تنها 
خللی در جهان گســتری آوای مقاومت و پایداری حزب 
الله شــریف و عزیز وارد نخواهد ساخت بلکه این جنایت 
شنیع، عمق کینه ای مجاهدان مقاومت لبنان را عمیق تر 
و با تداوم نقش آفرینی های محمد عفیف توســط ادامه 
دهندگان راه او، وحشــت و هــراس بر اردوگاه صهیونی 
همچنان مستولی و خواب را از چشمان اشغالگران قدس 

شریف و فلسطین مظلوم خواهد ربود.
به روح مطهر آن شــهید عزیز که به حق خادم مخلص و 
با صلابت ملت لبنان و امت اسلامی بود درود می فرستیم 
و از درگاه خداونــد قــادر متعال پیروزی و ســربلندی 
رزمندگان جبهه ظفر آفرین مقاومت اسلامی بویژه حزب 
الله غیور و غزه مقتدر بر رژیم جعلی و جلاد صهیونیستی 

و حامیان پلید و تبهکار آن را طلب می کنیم.

بیانیه سپاه به مناسبت شهادت مسئول رسانه ای حزب الله
عضو مجمع تشخیص مصلحت گفت: در زمانی که آمریکا 
فشــار حداکثری آورده بود، عده ای می گفتند نمی توان 
کاری کرد و حتی یک بشکه نفت هم نمی توان فروخت 

ولی فروش نفت به یک ونیم میلیون بشکه رسید.
سعید جلیلی عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام در 
جمع دانشــجویان دانشگاه شاهد با بیان اینکه در زمانی 
که آمریکا فشــار حداکثری آورده بود، عده ای می گفتند 
نمی توان کاری کرد و حتی یک بشکه نفت هم نمی توان 
فروخت، اظهار داشــت: شهید رئیســی آمد و با همان 
شرایط و در حالی که ده ها تحریم در دوران بایدن اضافه 
شــد، فروش نفت به یک و نیم میلیون بشــکه رسید و 
عرصه های جدیدی نیز چون بریکس باز شــد.جلیلی در 
پاسخ به سوال دانشجویی در زمینه بی عدالتی آموزشی 
و اقتصادی در کشــور تصریح کرد: این مشــکلات باید 
برطرف شــود ولی بایــد ببینیم ما چه نقشــی در رفع 
مشــکلات کشور داریم. ســال ۹۲ یکی از بحث های ما 
معوقــات بانکی بود و می گفتیم موضوع ما این اســت و 
این نیســت که فلان توافق را انجام دهیم تا مشــکلات 

حل شود.
وی افــزود: الان هزینه ای که برای آمــوزش و پرورش 

می کنیــم نســبتاً بالاســت ولی چــرا باید کســی که 
در فــلان منطقه اســت نتوانــد فرصت علمی داشــته 
 باشــد؟ امروز موفقیت دولت و مجلــس و همه نهادها 

موفقیت کشور است.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین در پاسخ 
به پرســش دیگری درباره چرایی عدم ایجاد بازدارندگی 
اتمی در کشور اظهار داشت: توجه داشته باشیم که اصل 
موضوع قوی بودن درست است ولی باید ببینیم نگرانی 
دشــمن از ما و حتی حماس در باریکه غزه چیســت؟ 
بایــد بدانیم که باید در چارچوب محاســباتی خودمان 
مؤلفه های خودمان را در نظر بگیریم. شــوروی مگر کم 
کلاهک هسته ای داشت؟ چرا فروپاشید؟ چون نتوانست 
قدرت داخلی خود را حفظ کنــد؟وی افزود: اینکه بعد 
یکسال خود رژیم صهیونیســتی از نظم جدید صحبت 
می کند، یعنی محاســباتش به هم ریخته اســت.جلیلی 
بــا بیان اینکه آقای رئیس جمهــور در انتخابات گفتند 
من برنامه ندارم و برنامه من برنامه هفتم توســعه است، 
تصریح کرد: برنامه هفتم به رشد ۸ درصدی تاکید دارد 
و حال اگر ســال اول بگوییم نه؛ رشد ۳.۵ درصد خواهد 

بود معلوم است که کشور ضعیف می شود.

می گفتند نمی توان نفت فروخت ، ۱.۵میلیون بشکه فروختیم

اخبـــار

نایب رئیس کمیسیون بهداشت و درمان :
در لایحه بودجه اعتباری برای جمعیت 

درنظر گرفته نشده است
نایب رئیس کمیســیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی گفت: بعضی از 
مواردی که در برنامه هفتم آمده در لایحه اصلًا دیده نشــده اســت از جمله در 
حوزه جمعیت و خانواده ۳۴ ماده اش که در حوزه سلامت است اصلًا اعتباری به 

آن تخصیص داده نشده است.
فاطمه محمدبیگی نایب رئیس کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس شــورای 
اســلامی در گفت وگو با فارس ضمن اشــاره به میزان بودجه بهداشت و درمان 
در لایحه بودجه ۱۴۰۴، گفت: بودجه در حوزه ســلامت ضعیف دیده شده است. 
این که اولویت ســلامت از ۱۴ اولویت ســازمان برنامه وبودجه تقریباً حدود دهم 
یازدهم اســت، جای تأسف دارد. وی افزود: ســعی کردند در حوزه دارویار کار 
خوبی انجام دهند، اما میزانی که بنا است به مابه التفاوت حذف ارز ترجیحی در 

دارویار تخصیص دهند کم است و باید بیشتر شود.
نایب رئیس کمیســیون بهداشت و درمان مجلس شــورای اسلامی عنوان کرد: 
بعضی از مواردی که در برنامه هفتم آمده در لایحه اصلًا دیده نشــده اســت از 
جمله در حوزه جمعیت و خانواده ۳۴ ماده اش که در حوزه ســلامت است اصلًا 
اعتباری به آن تخصیص داده نشــده اســت. البته جداول هنوز نیامده و تکمیل 

نیســت، اما در بخش اول بودجه به ایــن موضوع امیدی نداریم، لذا باید مجلس 
لایحــه را اصلاح کنــد. در حال رایزنی  با ســازمان برنامه وبودجه در این زمینه 

هستیم.
محمدبیگی با اشــاره به بودجه تخصیصی کمیته امداد و بهزیستی، گفت: بحث 
افزایش مســتمری حقوق بگیران و مستمری بگیران کمیته امداد و بهزیستی ۲۰ 
درصد بود که این مقدار کم اســت. در جلســه کمیسیون بهداشت ۲۰ درصد را 
به ۳۵ درصد ارتقا دادیم و مصوبه گرفتیم.وی ادامه داد: مشــکلات نظام سلامت 
الکترونیک در لایحه اصلًا دیده نشــده درحالی که طبق قانون داده ها و مدیریت 
اطلاعات ملی و همچنین برنامه هفتم دولت مکلف اســت که نقشه راه سلامت 

الکترونیک و سند جامع سلامت الکترونیکی کشور را ترسیم کند. 
نایب رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: 
رهبــر معظم انقلاب هــم که در موردبحث هوش مصنوعــی تذکر جدی دادند. 
در لایحه در ایــن حوزه چیزی نمی بینیم. درحالی که باید یک ردیف مســتقل 
اختصاصــی برای ســلامت الکترونیک و زیرســاخت ســلامت الکترونیک قرار 

می دادند. 
محمدبیگی با بیان این که سلامت الکترونیک یکی از زیرساخت های اجرای نظام 
ارجاع و پزشک خانواده اســت، گفت: در این زمینه در کمیسیون بهداشت یک 
بودجه ۲ درصدی را از ردیف نظام ارجاع و پزشــکی خانواده به زیرســاخت های 
ســلامت الکترونیکی اختصاص دادیم. چراکه بدون صنعت الکترونیک نمی شود 
نظام ارجاع و نظام پزشکی  خانواده را اجرا کرد. این مسئله در بودجه دیده نشده 
و باعث تأسف است. دنیا به شدت و به سرعت در حال پیشرفت در حوزه سلامت 

الکترونیک و پزشکی از راه دور است.
وی اظهار کرد: بحث تقویت ســازمان های بیمه گر برای پرداخت مطالبات مورد 
انتظار بود که در بودجه کم دیده شــده اســت. خیلی از دانشــگاه ها مطالبات 
هنگفتی از ســازمان های بیمه گر دارند. شــرکت های تجهیزات پزشکی، دارویی 
و لوازم مصرفی به تبع از دانشــگاه ها مطالبه دارنــد این ها همه مانده که معادل 

چند هزار میلیارد تومان است. سعی کردیم برای این موارد هم بندی بگذاریم.
نایب رئیس کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس شورای اســلامی با اشاره به 
مشــکلات بودجه در زمینه امور بهداشــتی زنان، گفت: در موردبحث ناباروری، 
بیمه های درمان ناباروری، زایمان طبیعی، سبد تغذیه مادر و کودک، حمایت از 
زنان شاغلی که در حوزه سلامت فعالیت دارند در بودجه بندی رویت نکردیم. ۶۰ 

درصد از پرسنل حوزه سلامت خانم هستند.
محمدبیگی تأکید کــرد: آن ها حقوق و مزایا آن ها برای مرخصی زایمان به جای 
۹ مــاه ۶ ماه پرداخت می شــود. ایــن مابه التفاوت از ۶ ماه به ۹ ماه الان ســه 
ســال است که قانون شــده، اما هنوز اجرا نمی شود. یعنی شخص باید به دیوان 
عدالــت اداری به جرم مادری شــکایت کند و حقوقش داده نمی شــود. مادری 
جرم اســت یا فضیلت؟ مادری لازمه جامعه کشــور ما است یا باید تقبیح شود؟ 
سیاســت گذاران چرا بر خلاف سیاســت های کلی کشــور و برخــلاف منویات 
رهبــر معظم انقلاب لایحه می نویســند؟وی در خاتمه گفــت: این مرخصی ۹ 
ماه باید در بودجه دیده شــود. ما در کمیســیون در حــال انجام اصلاحاتی در 
 این زمینه هســتیم، اگر بخواهیم اصلاحات واقعــی را انجام دهیم لایحه  بودجه 

باید زیرو رو شود.

رئیس مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه احکام تورمی بودجه باید به دقت 
پالایش و اصلاح شود، گفت: باید منابع و مصارف در بودجه واقعی باشد.

 محمدباقر قالیباف در جلســه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۴، گفت: 
در جریان بررسی لایحه بودجه، احکام غیربودجه ای قابل طرح نیست. همچنین 
اگر بودجه کســری تراز عملیاتی داشته باشــد، به معنای وجود منابع ناپایدار و 

هزینه های قطعی است.
رئیس مجلس شــورای اسلامی یادآور شد: در جلســه شورای اقتصاد در حضور 
رؤسای قوا این بحث را مطرح کردیم که هزینه های جاری لایحه بودجه بالا است 
که رئیس جمهور نیز در آن جلســه تاکید کرد که نباید هزینه های جاری افزایش 
پیدا کند.قالیباف با اشــاره به اینکه احکام تورمی بودجــه باید به دقت پالایش 
و اصلاح شــود، تاکید کرد: باید منابع و مصارف در بودجه واقعی باشــد. درباره 
افزایش حقوق ها نیز اولویت بندی وجود دارد، اما نباید به صورت قشــری و صنفی 

به این بحث پرداخت.
وی اظهــار کرد: مــاده ۱۰۵ برنامه هفتــم می گوید هرگونــه تولید خدمات در 
دســتگاه های دولتی ممنوع است. ما همیشه حرف از کوچک سازی دولت زدیم، 
اما هر چقدر گذشــته، دولت را بزرگ تر کردیم. از امســال خرید خدمات تخلف 
محســوب می شــود و دیوان محاســبات نیز نظارت جدی تری بــر این موضوع 
خواهد داشــت.رئیس مجلس در ادامه افزایــش هزینه ها در مواردی مثل حقوق 
و دســتمزد را هزینه های طبیعی دانست و افزود: با این حال، هزینه های دیگری 

که تحت عنوان هزینه های اجتناب ناپذیر بوده و مصادیق آن مشــخص نیست و 
یا هزینه های جاری که غیر از حقوق بوده و مشــخص نیست کجا هزینه می شود 
باید اصلاح شــود لذا رئیس جمهور تأکید کرد این ارقــام افزایش پیدا نکند. از 
این رو از دوستان کمیسیون تلفیق خواهش می کنم به این موضوع توجه کنند.

وی در ادامــه با بیان اینکه ماده ۱۰۵ قانون برنامه درباره کوچک ســازی دولت 
اســت اما هرچه بر آن تأکید کردیم، باز هم بزرگ تر شده، اظهار داشت: امسال 
سال اول اجرای قانون برنامه و سال بعد، سال دوم اجرای آن است و این ماده به 
ما می گوید هرگونه تولید خدمات در دســتگاه های دولتی ممنوع است لذا دیوان 
محاسبات باید امسال و سال آینده این موارد را تخلف محسوب کند و ما در حوزه 

نظارتی، این موضوع را به سختی پیگیری می کنیم.
رئیس قوه مقننه در ادامه با اشاره به موضوع بهینه سازی و ناترازی انرژی و بحث 
مربوط به یک واحد درصد برای صندوق امســال، گفت: قصد قضاوت ندارم اما به 
هر حال، صندوق حال و روز خوشی ندارد و قانون برنامه مربوط به آن، اجرا نشده 
است. این بحث مهم است که کمیسیون انرژی باید با حساسیت آن را دنبال کند 
و ســایر کمیســیون های تخصصی نیز در حوزه موضوعات حیاتی مربوط به این 

بحث، باید وفادار به قانون برنامه باشــند و دقت کنند تا مفاد مربوطه اجرا شود. 
ناترازی انرژی از موضوعات جدی ما اســت البته اقدامات دیگری نیز در کنار آن 
باید انجام شود اما ماده ۴۶ قانون برنامه بستر اساسی حل مشکل ناترازی انرژی 

است که باید آن را آغاز کرده و پیش ببریم.
قالیبــاف ادامه داد: برای مثال اگر جزئیات تبصــره ۱۴ قدیم و تبصره ۸ کنونی 
در حوزه یارانه ها که در بودجه مطرح شــده مثل منابع و ردیف ها و محل مصرف 
آن دقیق و مشــخص نباشــد و آن را به بودجه عمومی ببریــم و بگوییم این ها 
یارانــه انــد و همه ارقام آن را از بودجه بغل بزنیم و این طرف بنویســیم، همان 
بهتر که در قالب شــرکت و همان تبصره دولت باشد که حداقل می فهمیم پول 
از کجا می آید و به کجا می رود و کمبودها از کجاســت. البته قطعا دولت چنین 
 قصدی ندارد لذا باید این موضوعات شــفاف و روشن باشد و در کمیسیون تلفیق 

باید به آن توجه شود.
رئیس مجلس با اشاره به موضوع ۳ درصد توازن عنوان کرد: از آنجایی که مبالغ 
مربوط به ۳ درصد توازن جمع شده هم اکنون به رقمی نزدیک به بودجه عمرانی 
سال ۱۴۰۳ رسیده است. یکی از مســائلی که به درستی در حوزه های انتخابیه 
باید به آن توجه کنیم، دقت در محل مصرف پول توازن است و چنانچه در حوزه 
مشارکت عمومی و خصوصی وارد می شویم و از ظرفیت های آن استفاده می کنیم 
باید به درســتی به این حوزه نیز توجه کرد که البته باید بر اســاس اولویت های 

برنامه باشد.

رئیس مجلس شورای اسلامی:
منابع و مصارف در بودجه باید واقعی باشد

فرهاد خادمی


